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Místo úvodníku

Vážení a laskaví čtenáři! Toto skutečně není úvodník. Chtěl jsem vás jen tak tro-
chu osobně přivítat při četbě (či alespoň listování) v pořadí již osmnácté publikace 
o Černovíře a Klášterním Hradisku, kterou mám čest redigovat – a ze značné části 
také sepisovat.

Rád bych věřil, že tato práce má smysl. Podle řady ohlasů a hlavně dle toho, že 
na odběrných místech Černovírská ročenka vždy zmizí, řekl bych, že ano. I v době 
internetu, i v době, kdy nejrůznější instituce mají vlastní webové stránky, faceboo-
kové profily. Leccos na nich je – k těm opravdu často aktualizovaným patří třeba 
webové stránky Vojenské nemocnice Olomouc. Leč jsou i weby, kde jsou nejnovější 
informace třeba tři roky staré.

A právě proto tu jsou naše ročenky. S informacemi, které určitě nenajdete nikde 
pohromadě, ale z velké části ani jako dílčí. Ostatně v článku „Ohlédnutí za 18 publi-
kacemi“ připomínám, v kterém roce se objevily některé zajímavé texty.

A jsme u toho. Za svou takřka celoživotní práci v médiích jsem dospěl k názoru, 
že psát se musí zajímavě. To jsem vlastně tušil už v nějakých devíti letech, kdy 
jsem docházel za dědečkem a babičkou do Černovíra a už tehdy louskal dva deníky 
a časopis Dikobraz. Už tehdy jsem si nejraději přečetl něco poutavého. Ročenka 
však potřebuje více autorů. Nebo alespoň informátorů – to zní hrozně, tedy řekněme 
tipařů. Žije tu mnoho zajímavých lidí, řada z nich dosáhla pěkných úspěchů v práci, 
v koníčcích. Ale, což se stává, když už se podaří vyloudit nějaký příspěvek, je pak 
často neosobní či strohý. Moc mě to mrzí zejména u společenských organizací, které 
tvrdí, že oproti loňsku není nic nového. Nebo dodají heslovitě informace, z nichž se 
mi pak horko těžko sestavuji dvě tři věty. A není to o lidech, nevoní to člověčinou. 
Přitom tuším, že se tam naopak toho zajímavého děje ažaž. 

Do určité míry chápu, že se leckdo bojí prát špinavé prádlo. Leč myslím si, že 
to není případ našich ročenek. Abych se pokusil dokázat, že to nemyslím ve zlém, 
skončím úsměvně. Uvedu případ organizace se sídlem v Černovíře, o níž jsem si 
představoval, že by mohla mít alespoň krátký článek každoročně. Když jsme tento-
krát příspěvek opět nedostali, ptal jsem se, co tedy mám publikovat. Dostalo se mi 
odpovědi – napište tam, že dýcháme a štěkáme. Tak to píšu.

 
 JINDŘICH HOVADÍK
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O roce 2017 s předsedou komise městské části  
Ing. Zdeňkem Blaťákem 

Uplynuly již tři roky funkčního období zastupitelstva a tedy i komisí měst-
ských částí. Naskýtá se tedy tradiční otázka: Jaký byl uplynulý rok 2017 
z pohledu olomoucké městské části Černovír – Klášterní Hradisko? Co se 
v uplynulých 12 měsících v našem obvodu podařilo a co ne, nebo snad 
zatím ne?

Mohlo by se zdát, že v roce 2017 se v naší městské části nic zásadního a vi-
ditelného neudálo. Navázal bych tímto na loňský a předloňský rozhovor na tomto 
místě Černovírské  ročenky.  V  roce  2017  jsme  pokročili  v  prosazování  dalších 
významných  investičních akcí a podařilo se v podobě projektové dokumentace 
či stavebních povolení pokročit v realizaci akcí, které by měly proběhnout v příš-
tím  roce.  Jedná  se  především  o  rekonstrukci  kanalizace  v  ulicích  Severní/Na 
Partkách  a  vybudování  přechodu  pro  chodce  na  Jablonského  ulici  u  zastávek 
městské hromadné dopravy. Dále  jsme  řešili  situaci v ulici U Stavu, která nyní 
trpí následky rekonstrukce Frajtova náměstí z roku 2015. Mimo výše uvedeného 
byla  rekonstruována část chodníku v Peřinově ulici. V dalších  letech bude po-
kračovat rekonstrukce tohoto chodníku pro chodce dále po Černovírskou ulici až 
ke konečné zastávce MHD. Členové KMČ také osobně navštívili rekordních 28 
jubilantů, občanů naší městské části, a předali jim dary a přání jménem Statutár-
ního města Olomouce.

Letos na jaře má začít v Olomouci další etapa protipovodňových opatře-
ní. Ponese název 2B, takže se bezprostředně nebude týkat našeho obvodu. 
Zřejmě se však projeví změnami v dopravě. Objevily se vzájemně rozporné 
informace, zda uzavření mostu na Komenského ulici (lidově u Bristolu) po-
vede k zahuštění či opačně k omezení frekvence dopravy v Černovíře. Tedy 
v Sokolovské ulici a zejména pak na Jablonského ulici. Lze na tuto otázku 
už jednoznačně a s určitostí odpovědět? Tedy jak vlastně bude organizová-
na doprava v oblasti Gorazdova náměsti a co nám to přinese?

K dnešnímu dni (26. prosince) máme tyto informace: Gorazdovo náměstí bude 
uzavřeno  pro  tranzitní  dopravu  a  bude  umožněn  pouze  jednosměrný  střídavý 
průjezd  řízený  semafory  pro MHD,  zásobování  apod. Objízdné  trasy  povedou 
od Chválkovic a Hodolan ve směru na ulici Kosmonautů a Masarykovu, případně 
na Hodolanskou, dále Tovární a Velkomoravskou. Ve směru od Chomoutova bude 
doprava vedena přes Lazce. V tuto chvíli investor (Povodí Moravy, s.p.) jedná se 
zhotovitelem stavby o dalších možnostech dopravního spojení, jako je například 
propojení Sokolovské ulice pomocí mostu na opačný břeh řeky Moravy do ulice 
Václava III. v městské části Letná pro tranzitní dopravu ve směru od Pavloviček. 
Každopádně  všechna  tato  opatření  povedou  jednoznačně  k menšímu provozu 
především tranzitní dopravy přes naši městskou část. Bohužel to také znamená 
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komplikace pro občany naší městské části, kteří budou muset jezdit přes Lazce, 
případně si hledat průjezd přes Černou cestu. Tato část stavby má začít v březnu 
2018 a potrvá zhruba do konce roku 2019. Následovat bude stavba nového mos-
tu na Masarykově třídě v letech 2020 až 2021, ale při této stavbě se zvýšené do-
pravní zátěži již nevyhneme. Veškeré aktualizované informace naleznou čtenáři 
těchto stránek na internetové adrese http://protipovodnovaopatreni.olomouc.eu.

Když už jsme obecně u dopravy, tak je tu znovu otázka dopravní ob-
služnosti. Tramvajová trať protažená až do Slavonína je ještě hudbou bu-
doucnosti a spolu s ní – snad – i uvažovaná redukce linek a jejich spojů 
do Černovíra. Zejména pak mimoolomouckými dopravními experty dokon-
ce i zpochybňovaná černovírská autobusová točna dosavadních linek 22 
a 15. Můžeme našim zde bydlícím spoluobčanům říci něco pozitivního? 

Tato  otázka  byla  tématem  již  loňské Černovírské  ročenky,  takže  jen  krátce. 
Situace se v roce 2017 nijak nezměnila. Zavedení výše uvedených změn MHD je 
stále v horizontu 4 až 5 let. KMČ požaduje aktualizaci navrhovaných změn MHD 
na základě našich připomínek. Komise městské části bude rozhodně trvat na za-
chování obslužnosti Černovíra v současném rozsahu. 

Často se mi stává, když se zmíním, že bydlím v Černovíře, že se mě pta-
jí na osud Dělnického domu. Slovo ostuda přitom v této souvislosti pat-
ří k těm mírnějším. V závěru roku se objevily neoficiální informace o tom, 
že nový majitel je již znám. A že se již ví, co bude v objektu zbudovaném 
svépomocí našimi předky provozovat. Lze to již nyní, na přelomu let 2017 
a 2018 potvrdit i oficiálně?

Podle informací, které lze dohledat v Katastru nemovitostí, je kupcem Dělnic-
kého domu společnost DELTA facility, s.r.o. To jsou v tuto chvíli veškeré oficiálně 
známé informace. Budeme se v této věci snažit zjistit další podrobnosti a bude-
me  o  nich  informovat  obyvatele  prostřednictvím  zápisů  ve  vývěskách  komise.
 (jih)

Z komise městské části  
aneb Kdy se sejdeme

I v roce 2017 pracovala komise městské části Černovír – Klášterní Hradisko 
ve třináctičlenném složení. A to beze změny. Přesto, zejména pro potřebu kon-
taktování  jednotlivých  členů,  si  je  zopakujme. Předsedou  zůstává  Ing.  Zdeněk 
Blaťák, místopředsedou pak Ing. Jiří Kropáč, MBA. 

Dalšími  členy  jsou,  jak  jsme  si  zvykli  uvádět,  podle  doby  působení  v  KMČ, 
PhDr.  Jindřich Hovadík,  Bc.  Ing.  Roman Chrenko  a Anna  Spurná  Svobodová, 
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DiS. Osmička stále ještě nováčků, ale již s tříletou zkušeností od posledních ko-
munálních voleb, abecedně seřazená zní: Ing. Dana Calábková, PaedDr. Ivanka 
Dokoupilová, CSc., Mgr. Vojtěch Holický,  Ing. Ladislav Chmela, Ph.D., Ludmila 
Kudličková, RNDr. Iva Lakomá, Mgr. Petr Michálek a David Paroulek. 

Pro schůzky v roce 2018 obecně platí, že probíhají v zásadě v zasedací míst-
nosti hasičské zbrojnice v první pondělí v měsíci (kromě srpna) a se začátkem 
18.00 hodin. I letos ovšem bude řada výjimek, které jsou dány ryze praktickými 
důvody a jež odstartovalo již první setkání v až druhé lednové pondělí. Nejbližší 
další schůzky budou v pondělky 5. února a 12. března. Poté se členové komise 
(pochopitelně i s vítanými hosty) sejdou v úterý 3. dubna a ve středu 9. května. 
Pak už to budou zase jen pondělky – 4. června, 9. července (tedy až ve druhé 
pondělí  tohoto prázdninového měsíce), po srpnové pauze až v pondělí 3. září, 
1. října, 5. listopadu a na závěr roku 3. prosince.

I  tentokrát  doporučujeme  případné  nezbytné  změny  sledovat  na  tradičních 
místech  –  ve  vývěsních  skříňkách  komise,  na  internetových  stránkách města, 
případně na Facebooku. V zápisech z jednání se kromě jiného vždy uvádí termín 
další nejbližší schůzky, na níž mohou občané vyslovit své připomínky a setkat se 
mj. také se zástupci městské i republikové policie.  (jih)

Detašované pracoviště  
bude vybírat poplatky od února

V městské  části Černovír  – Klášterní Hradisko  již  dvanáctým  rokem působí 
v  prostorách  zrekonstruované  hasičské  zbrojnice  pracoviště Magistrátu města 
Olomouce pod vedením RNDr. Ivy Lakomé. 

Pracoviště spolupracuje jak s komisí městské části Černovír – Klášterní Hra-
disko, tak se Sborem dobrovolných hasičů Černovír. 

Občanům poskytuje aktuální informace a kontakt na odbory Magistrátu města 
Olomouce při řešení jejich požadavků. 

Pracoviště provádí ověřování podpisů a opisů  listin,  vyřizuje nejrůznější  žá-
dosti i připomínky ze strany občanů, a přitom spolupracuje s dalšími odbory ma-
gistrátu města. Občané mohou využívat služeb veřejného internetu.

Každoročně zde od počátku měsíce února až do konce měsíce května mohou 
uhradit místní  poplatky,  a  to  poplatek  za  komunální  odpad  a  poplatek  za  psy. 
Za komunální odpad zde loni platilo 155 občanů a za psy 45 lidí.

V uplynulém  roce byl  zaznamenán nárůst počtu občanů, kteří  těchto služeb 
využili, a to i z okolních městských částí Hejčín a Lazce. 

Těšíme se na dobrou spolupráci s občany i v roce 2018.  (il)
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Naši nejstarší – a jubilanti
I  v  roce  2017  byl  nejstar-

ším z  lidí  s  trvalým bydlištěm 
v působnosti naší komise Ivan 
Solovka  (*1923)  ze  Sušilova 
náměstí. Rodák  z Podkarpat-
ské Rusi a vězeň gulagu, kte-
rý  má  zásluhy  o  osvobození 
naší republiky, byl donedávna 
čelným  funkcionářem  Česko-
slovenské  obce  legionářské. 
V létě oznámilo vedení města, 
že na návrh ředitele Vojenské 
nemocnice Olomouc  navrhne 
povýšení 94letého plukovníka 
Solovky (na snímku naslouchá 
koncertu po rekonstrukci bitvy u řeky Moravy) do hodnosti brigádního generála.

Druhým nejstarším člověkem trvale žijícím v našem obvodu a nejstarší ženou byla 
paní Jiřina Drastichová z Frajtova náměstí, která se narodila v roce 1926. Po ní loni 
91. narozeniny ještě oslavily Věra Moravcová z Benýškovy ulice, Marie Strakošová 
z Hlušovické ulice a Milada Čamková z Černovírské ulice.

Ročník 1927 zůstal ve stejném složení jako před rokem i dvěma. Devadesátiny 
tedy oslavili paní Ludmila Vyroubalová z Černovírské ulice, Ing. Ludvík Punčochář 
z Jablonského ulice a paní Marie Pohanková z ulice Na Partkách.

Ročník 1928 byl opět oslaben a zůstává již  jen paní Jindřiška Uheríková (Jab-
lonského).

Ročník 1929 nemá v našem sousedství už nikoho.
Ročník 1930 stejně jako loni i předloni čtyři zástupci. Kromě paní Boženy Svozilo-

vé (U Stavu) to jsou tři někdejší spolužáci z černovírské školy: Jde o pány Břetislava 
Ottu (U Staré Moravy) a Jana Fialu (Frajtovo náměstí) a PaedDr. Evu Šiškovou.

Ročník 1931 je zastoupen také čtveřicí, ale čistě ženskou – Anna Schuffnerová 
(Na Partkách), Františka Novotná (Čelakovského), Doubravka Neugebauerová (Hlu-
šovická) a Zdeňka Drtinová (Frajtovo náměstí).

A jsme již u spoluobčanů ve věku 85, 80 a 75, k jejichž jubilejím chodí přát členo-
vé KMČ. V uplynulém roce jich bylo rekordních 28, přičemž 12 lidí se dožilo 75 let. 
Ve věku 80 let bylo 10 oslavenců. Konečně šest 85 – po třech mužích a ženách  roč-
níku 1932 .

Jako první se dožil 85  let už na začátku února někdejší středoškolský profesor 
Mgr. Josef Pospíšil  z  Jablonského ulice, ale byly  to bohužel  již  jeho narozeniny 
poslední. Byl po dlouhá léta znám jako občanský aktivista. K jeho zásluhám patří be-
zesporu i dlouholetá péče o okolí kulturní památky Sloup Nejsvětější Trojice, v jehož 
sousedství bydlel.

Ivan Solovka



7

Na snímcích autora tohoto textu může-
me vidět další loňskou pětaosmdesátnici, 
85letou Terezii Sklenářovou z Čelakov-
ského  ulice. Tato  původem Slovenka  se 
na Moravu  vdala  a  pracovala  na  dráze. 
V Černovíře bydlí se synem a snachou.

K  pětaosmdesátníkům  se  loni  zařadil 
i pan Jiří Košík z ulice U Háje. Výraz „za-
řadil“ je myslím docela trefný, neboť tento 
černovírský  rodák  a  patriot  znovu  získal 
trvalé bydliště v našem obvodu. Již v mi-
nulosti  jsme  opakovaně  psali  o  jeho  ak-
tivitách,  jakým  bylo  například  prosazení 
Hromova  dubu  jako  Stromu  roku  2010, 
budování  hájů,  organizování  vlastivěd-
ných vycházek. Při naší návštěvě mu ne-
ustále  drnčely  telefony,  což  vysvětlil,  že 
jeho  Senior Activity má  200  členů. Mož-
ná  stojí  nově  připomenout  jeho  profesní 
dráhu – přes kratičké učení u obchodníka 
Andera a obchodní akademii a nejrůznější 
posty v někdejší Kosmosce či Sigmě Olo-
mouc od účetního až po tajemníka ředitele 
či náměstkovské funkce. Nakonec se dal i na podnikání. Na snímku mu blahopřeje 
členka komise městské části Iva Lakomá.

Naopak v posledních prosincových dnech se dožila 75 let paní Jana Kovářová 
z Jablonského ulice. Na snímku je se svým manželem Jaroslavem Kovářem docela 
funkčně, neboť  i  jemu  jsme přišli  ke stejnému  jubileu blahopřát, byť už na začát-
ku  roku předchozího.  Jubilantka pracovala  v  administrativě  vojenské  správy, Far-

maku a Vojenské nemocnice. 
Na  rozdíl  od  manžela  který 
do Černovíra  přišel,  je  zdejší 
rodačkou. 

Rok  2018  je  na  půlkulatá 
a kulatá  jubilea o něco chud-
ší  –  v  lednu  je  nebude  slavit 
vůbec nikdo. Celkově však 21 
lidí.  Dvě  ženy  se  mají  dožít 
85 let, osm lidí oslaví osmde-
sátku a nastupuje  i nový  roč-
ník  1943.  Pětasedmdesát  let 
bude mít 11 lidí. (jih)

Terezia Sklenářová

Jiří Košík

Jana Kovářová
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Jaroslav Jindra – jubilující jezdec i ředitel

K jubilantům uplynulého roku se v jeho závěru přiřadil i člověk, který ač rodák 
z  jihomoravského Vlčnova,  je s Černovírem nadmíru spjatý. Jaroslav Jindra své 
80. narozeniny oslavil až ve druhé polovině prosince. 

Ještě předtím mu však k narozeninám popřál časopis Jezdectví. Zaznamenal, 
že se pan Jindra věnoval jezdectví jako neoblíbenějšímu koníčku. Připomenul jeho 
nejoblíbenějšího koně – Jiskru. Také dlouholetou činnost ve funkci předsedy jez-
deckého oddílu při SZTŠ Olomouc. Rovněž skutečnost, že trénoval svého syna Ja-
roslava a dceru Martu, kteří pod jeho vedením docílili vynikajících výsledků. V člán-
ku se píše i o tom, že působil jako stylový komisař KMK. Což, jak jsme si nechali 
vysvětlit,  je  kriterium mladých  koní  s  více disciplinami. A  funkce  je  to  evidentně 
prestižní, neboť těchto lidí působí v republice jen pět. V současné době jej lze po-
tkávat  hlavně  jako  rozhod-
čího – stylového specialistu 
nejvíce  v  Olomouci  a  No-
vých Zámcích. Časopis při-
pomíná i jeho oporu v man-
želce  Stanislavě  a  zmiňuje 
i  třetího  potomka  –  dceru 
Věru,  která  se  zprvu  také 
jezdectví věnovala.

Co  dodat?  Snad  jen  to, 
že  manželé  Jindrovi  jsou 
spolu  již  54  let  a mají  také 
pět  vnuků  a  dokonce  již 
i jednoho pravnuka.

Vlčnov  je  proslulý  svou 
Jízdou  králů.  Sám  králem 
nikdy  nebyl  –  to  prý  bylo 
jen pro syny z nejbohatších 
rodin.  „Ale od malička  jsem 
ke  kobylám  tíhl  a  pomáhal 
s koňmi u sedláků,“ vzpomíná. Jeho profesní dráha byla jednoznačná. Mezi jede-
náctiletku, dvouletou vojnu a nástavbu na střední zemědělské škole se vklínil jen 
jediný nezemědělský rok. Ten trávil ve Zbrojovce Uherský Brod. Zbytek, tedy drtivá 
většina  jeho profesního života až do  roku 1997, patřila černovírskému školnímu 
statku. Byl zde zootechnikem, vedoucím farmy, hlavním zootechnikem, výrobním 
náměstkem, vedoucím školního statku resp. jeho ředitelem. Šéfoval s krátkou pau-
zou dvě dlouhá období. Statek v jeho éře přebíral úpadková družstva a například 
v roce 1986 hospodařil na 759 hektarech.  (jih)

Na tomto snímku J. Hovadíka blahopřeje vpravostojícímu 
Jaroslavu Jindrovi k osmdesátinám člen komise městské 
části Petr Michálek.
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Černovírští by do Parlamentu poslali jen osm stran

Kdyby v říjnu 2017 rozhodovali o tom, kdo se stane členem Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR, jen občané z Černovíra a Klášterního Hradiska, stali by se poslanci 
pouze zástupci osmi stran. Tedy  jenom osmi, když se  jich nakonec do Sněmovny 
dostalo devět. Oním chybějícím subjektem by bylo hnutí Starostové a nezávislí. Ti 
získali v našem volebním okrsku 4,81 procenta hlasů.

Celkově  jsou však výsledky voleb v našem obvodě oproti  celostátním  jen mír-
ně odchýlené. Také u nás vysoce vyhrálo hnutí ANO 2011 – byť s 27,96 procenta 
zaostává za celostátním výsledkem. S velkým odstupem pak skončila druhá SPD 
(republikově čtvrtá)  před až  třetí ODS  (v ČR druhá) a  rovněž  „až“  čtvrtými Piráty 
(republikově třetí). Rozdíly mezi těmito volebními stranami jsou ovšem velmi malé, 
takže se příliš nevymykají celostátním výsledkům.

Pak následuje další vyrovnaná skupina. Zisk ČSSD v Černovíře je sice nepatrně 
menší než republikový výsledek, nicméně stačil na 5. místo, tedy o jedno lepší než 
v ČR. Šestá TOP 09 zaznamenala 6,76 procenta (také o dvě místa výše než v ČR). 
Nad pět procent  se dostala  ještě na 7. místě KDU-ČSL  (stejně  jako v celé zemi) 
a na 8. místě KSČM. Zde je „propad“ oproti republice hned o tři místa, ale ve skuteč-
nosti jen o dvě procenta. Celkově volební komise v černovírské základce vydala 665 
obálek. Všechny pak voliči odevzdali a rovněž všechny hlasy byly uznány za plat-
né(!). Volební účast dosáhla 63,58 procenta. Je to takřka o tři procenta více než činí 
celorepublikový výsledek.  Text i foto JINDŘICH HOVADÍK

Také 20. října odpoledne jsme zachytili prvního voliče. Tentokrát jím byl Tomáš Ryzner 
(*1984). Za důvod svého včasného příchodu označil nutnost odcestovat.
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Cvičení krizového štábu simulovalo  
povodeň; kde jinde!

Zvýšená hladina řeky Moravy, která v Olomouci dosáhla nejvyššího stupně po-
vodňové aktivity a zasáhla téměř čtvrtinu města, byla v pátek 8. září námětem pra-
videlného cvičení Krizového štábu města Olomouce. Ve spolupráci s Hasičským 
záchranným  sborem  Olomouckého  kraje  jej  připravil  odbor  ochrany  Magistrátu 
města Olomouce. Velká část cvičení se přitom odehrávala v Černovíře s aktivním 
účinkováním členů našeho Sboru dobrovolných hasičů.

„Jako téma jsme zvolili situaci podobnou té, která Olomouc reálně zasáhla před 
20 lety, kdy voda zaplavila rozsáhlé území města,“ vysvětlil vedoucí odboru ochra-
ny magistrátu  inženýr Jan Langr. Modelová situace povodně, kvůli níž se město 
dostalo do režimu krizového stavu, aktivovala všechny složky krizového systému.

„Musím ocenit všechny členy krizového štábu s  jakým nasazením plnili úkoly, 
které simulovaná situace způsobila. Naším cílem je nejen prověřit složky krizové-
ho systému a řízení, ale také poukázat na to, kam jsme se ve srovnání s rokem 
1997 posunuli. Je třeba si uvědomit, že protipovodňová opatření nejsou jen stav-
by na území města, ale  také organizační opatření, varovný a  informační systém 
i  technické vybavení  jednotek profesionálních a dobrovolných hasičů,“ uvedl pri-
mátor docent Antonín Staněk.

Cvičení  v  rámci  své  štábní  části  prověřilo  činnost  všech  složek  organizační 
struktury  magistrátu  a  v  rámci  praktické  části  prezentovalo  vybavení,  techniku 
a činnost profesionálních i dobrovolných hasičů.

„Na hrázi v Černovíře jsme měli možnost vidět ukázku výstavby protipovodňové 
hráze pomocí systému Aqua Barrier v délce asi 100 metrů. Prezentovali jsme čin-
nost velkokapacitního čerpadla a další speciální hasičské techniky, která by byla 
v případě povodní nasazena, i prostory evakuačního centra na Tererově náměstí,“ 
popsal cvičení v  terénu náměstek primátora JUDr. Martin Major, který má oblast 
ochrany ve své kompetenci a jenž se cvičení stejně jako primátor osobně účastnil.

Výsledky činnosti všech složek krizového štábu, jednotlivých sekcí a pracovních 
skupin budou nyní analyzovány a zohledněny v krizovém plánu města. Černovír-
ská ročenka přitom nemohla nezaznamenat uspokojení mnohých účastníků zejmé-
na ze zlepšené výkonnosti nejnovějších čerpadel.  (red)

Na snímku Jindřicha Hovadíka na 2. straně obálky výstavba moderní protipo-
vodňové hráze v Černovíře v prostoru nad „lazeckým“ mostem.
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Květoslav Cupák hostem Skleničky  
i vítačem arcivévodkyně 

Náš spoluobčan a donedávna i dlouholetý správce či náměstek Vojenské nemoc-
nice Olomouc inženýr Květoslav Cupák prožil na jaře roku 2017 přinejmenším zají-
mavé okamžiky.

Za ten první lze považovat jeho vystoupení v cyklu Pozvání na skleničku. Usku-
tečnilo se 25. dubna v Café 87 olomouckého Muzea umění. Průvodcem pořadu byl 
herec a moderátor Vladimír Hrabal.

Květoslav Cupák na otázky poutavě vyprávěl o vojenské nemocnici, která vznikla 
již v roce 1748 jako nejstarší ve střední Evropě. Přesto jí v minulosti čtyřikrát hrozilo 
zrušení. Debata se vedla například o šesti věžích areálu (včetně kostela sv. Štěpá-
na), z nichž nejvyšší měří přes 70 metrů. Padaly pak samozřejmě  i otázky na  ta-
jemné podzemí Hradiska. Řeč však přišla i na volný čas, kde u Květoslava Cupáka 
dominuje zájem o auto či moto veterány. Z lásky k těm druhým si prý až v 55 letech 
udělal řidičský průkaz i na motocykl.

Ten druhý okamžik se udál 3. června a v podstatě souvisí s  tím prvním. Oslav 
300 let od narození císařovny Marie Terezie se v Olomouci zúčastnila i Její císařská 
a královská výsost Ulrika Habsbursko – Lotrinská (přímý potomek panovnice) s man-
želem. Zavítala  i na Hradisko. V roli průvodce byl právě  inženýr Cupák. Společně 
s olomouckým primátorem navštívili nejen historické prostory, ale také nemocniční 
část, kde se setkali se zdravotníky i pacienty.    (jih)

Na snímku Jindřicha Hovadíka z Pozvání na skleničku je vlevo moderátor Vladimír 
Hrabal a vpravo zpovídaný Květoslav Cupák.
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Svátováclavská pouť s československou hymnou

Již se stalo dobrou tradicí, že v den svátku národního patrona knížete Václava 
je konána na Frajtově náměstí v odpoledních hodinách pouť. V roce 2017 jsme se 
sešli  před  Sborem Prokopa Holého  již  posedmé  a  pozvání  přijal  bratr  patriarcha 
ThDr. Tomáš Butta, ThD., který měl při poutní bohoslužbě promluvu. Poutní průvod 
vedl sám kníže Václav s družinou na koních, s početnou skupinou Hanáků a za do-
provodu dechové hudby. Bratr patriarcha vyzvedl, že i když je Moravanům bližší cy-
rilometodějská tradice než svatováclavská, která se slaví spíše v Čechách, je přesto 
v Olomouci tato tradice živá.

Po bohoslužbě pak následoval pietní akt u pomníku obětem obou světových vá-
lek,  kde  promluvil  předseda  olomoucké  organizace  Svazu  bojovníků  za  svobodu 
PhDr. Rostislav Vysloužil a připomněl odkaz nejen Svatého Václava, ale také Tomá-
še G. Masaryka. Po položení květin k pomníku celé shromáždění zazpívalo nezkrá-
cenou československou hymnu. Celé odpoledne, prosvětlené sluncem, pokračovalo 
pohoštěním a vzájemnými rozhovory poutníků i černovírských sousedů.

 Mgr. JAROSLAV KŘIVÁNEK, farář Církve československé husitské

Historická bitva „Překročení řeky Moravy u Hradiska“ 

Na obou březích Moravy se pod záštitou (tehdejšího) ministra obrany České re-
publiky MgA. Martina Stropnického uskutečnila za velkého zájmu veřejnosti v sobotu 
6. května část oslav 72. výročí osvobození Olomouce. Za pořadatelství Technického 
muzea Olomouc – muzea 1. čs. tankové samostatné obrněné brigády, VOP Nový Ji-
čín, Vojenské nemocnice Olomouc, Olomouckého kraje, Čs. obce legionářské a 153. 
ženijního praporu Olomouc proběhla ukázka bitvy s dobytím protilehlého břehu řeky 
s představením odsunu  raněných do polní nemocnice. Akce zahrnovala atraktivní 
ukázku letecké podpory pozemní operace a následného leteckého střetnutí. Za příz-
nivého počasí se sešlo na 1500 diváků. Potud informace pořadatelů, ročenka by od-
hadovala počet i mnohem větší a potěšitelná byla i velká účast našich spoluobčanů.

Již dopoledne si bylo možno prohlédnout malou polní nemocnici a ukázky histo-
rické i moderní vojenské techniky a výrobků Vojenského opravárenského podniku. 
Akce se zúčastnili i váleční veteráni, měli připravena přednostní místa ke shlédnu-
tí ukázky. Poměrně dlouhé zpoždění bylo zapříčiněno závadou na pyrotechnickém 
zařízení. Samotná akce tak začala bojem o ženijní přemostění, které den předtím 
vybudovali příslušníci olomouckého ženijního praporu. Scénář zahájil pokus přísluš-
níků domácího odboje provést odminování mostu, a to navzdory přítomné německé 
vojenské hlídce. Pokus nebyl zcela úspěšný, odbojář byl zraněn. Ale  to se  již  jak 
po souši, tak obojživelným vozidlem po vodě blížily spojenecké oddíly, které zahájily 
na protější břeh bráněný Němci palbu z ručních zbraní, kulometů i polních děl, poz-
ději byly podporovány  ještě palbou z tanku T-34. Tyto pozemní  jednotky spojenců 



13

ale byly napadeny německým bitevním letounem a přivolaly proto vlastní  leteckou 
podporu, posléze ještě i s dalším spojeneckým sovětským stíhačem. Ve vzduchu se 
tedy strhla bitva podporovaná protileteckou palbou ze země, což časem vedlo k vy-
řazení německého letadla z boje. Další průběh bitvy byl již zcela diktován převahou 
spojeneckých  vojsk  a  vedl  k  překonání  odporu nepřítele  a  vybudování  předmostí 
na opačném břehu řeky. 

Po ukončení bojové ukázky si diváci mohli veškerou techniku prohlédnout zblízka. 
Přímo na místě pak vystoupil s koncertem nejen pro veterány soubor Swing – Dixie 
Vojenské hudby Olomouc a svou produkcí zásadně přispěl k důstojnému průběhu 
akce. 

K úspěšnému průběhu napomohla dobrá organizace ženijních a vymezovacích 
prací zajištěná příslušníky 153. ženijního praporu Olomouc za velení pplk. Ing. Petra 
Klepáčka.  Nasazení  a  obětavost  projevili  příslušníci  Technického muzea  pod  ve-
dením Libora Hrabala a členové vojenských historických spolků. Atraktivní  letecké 
ukázky obstarali piloti ze slovenské Senice, provozuschopný exemplář  tanku T-34 
pak nadšenci z Kopřivnice.  (red)

K bitvě se vracíme hned dvěma snímky Jiřího Doubravského. U článku letoun nad 
ženisty vybudovaným dočasným přemostěním Moravy, Na titulní stránce ročenky je 
pak diváky až nebezpečně obsypaná lávka pro pěší spojující Lazce s Klášterním 
Hradiskem.
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Dobrá spolupráce školy s rodiči

Při ZŠ Petřkova dlouhodobě funguje spolek rodičů a přátel školy. Jeho hlavním 
posláním je spolupráce zákonných zástupců dětí s vedením a pracovníky školy. Tou-
to činností je rozšiřována vzájemná podpora mezi rodinami a učiteli, ale také infor-
movanost veřejnosti o místním dění. Prostřednictvím důvěrníků tříd je v radě spolku 
sledováno respektování práv, potřeb a zájmů dětí i materiální podmínky. Významnou 
pomoc k tvorbě klimatu školy přináší také osobní zapojení rodičů do života na tomto 
pracovišti. Několikrát ročně velkou měrou přispívají k organizaci společenských akcí. 
Tradičně přidají ruku k dílu na vánočních dílnách, při přípravě plesu, zahradní slav-
nosti nebo zápisu do první třídy. 

Z fondu SRPŠ byl v letošním roce financován nový zahradní přístřešek. Dřevěný 
altán  slouží  dětem především za slunečného počasí,  kdy poskytuje příjemný stín 
při herních aktivitách během odpolední školní družiny (viz foto). Do budoucna bude 
přístřešek vybaven mobilním zahradním nábytkem a poté bude využíván také jako 
venkovní učebna. 

Úzká spolupráce a dobré vztahy s rodiči nám umožňují veřejnosti ukázat, jakým 
způsobem děti vedeme a hledat společnou cestu. Přátelům školy za jejich vstřícnost 
děkujeme. Jsme rádi, kdykoli je můžeme mezi sebe přizvat, nechat je zažít místní 
atmosféru, úspěchy jejich dětí a pocítit hrdost nad tím, že je přivedli právě do naší 
školy.   Za kolektiv pedagogů Mgr. LIBUŠE OHNÚTOVÁ, vedoucí ZŠ

Zahradní altán postavila firma bývalého žáka školy pana Martina Tušky.
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Devadesát let veřejné autobusové dopravy v Černovíře

Po vzniku ČSR byl v roce 1919 zřízen územní správní celek Velký Olomouc při-
pojením 15 obcí  k městu. Stala  se  tak  z  nich  předměstí. Mezi  nimi  byly  i  Lazce, 
Klášterní Hradisko a Černovír. Nová předměstí se rychle integrovala do politického 
života Olomouce zvláště prosazováním vlastních požadavků. Na pořadu dne bylo, 
mimo jiné, pravidelné spojení s centrem. Městská rada vyhověla. V roce 1926 vypsa-
la výběrové řízení na autobusovou dopravu. Zájem firem byl veliký a v ostré konku-
renci zvítězil projekt továrníka pana Rudolfa Synovce. Mimo jiné i proto, že „továrník 
Synovec získal pro zkušební jízdy nový velký autobus, který svým pohodlím vyrovná 
se, ba i předčí tramvaje“. Byla ustavena firma AUTOBUSY VELKÝ OLOMOUC a za-
čátkem roku 1927 byl zahájen provoz na třech linkách. 

Černovír  byl  opomenut,  což občané  i  jejich  volení  zástupci  nesli  nelibě. Tak  si 
v místním tisku Pozor z 20. října stěžují na nezájem města o Černovír. Zvláště po-
tom: „Poslední dobou čekali černovírští občané, že už se jim také dostane autobuso-
vého spojení. Do vzduchu bylo puštěno, že to začne 1. října. Černovírští se už těšili 
a zatím chodí pěšky do vnitřního města a zpět.“ 

Dočkali se 25. listopadu 1927, kdy byla provedena zkušební jízda. Bylo to v pátek 
a vše proběhlo zdárně. Také městská rada konečně schválila „na zkoušku“ spojení 
město – Černovír a tak byl neprodleně zahájen pravidelný provoz, pravděpodobně 
v pondělí 28. listopadu.

Nová autobusová linka dostala označení C a z Masarykova náměstí (dnes Horní) 
přes Lazce, Černovír a Klášterní Hradisko se vracela zpět na náměstí. Trasa mě-
řila 5800 metrů a  jízda trvalo 25 minut. První spoj byl vypraven v 6.30 a poslední 
ve 20.30. Autobus zajížděl do Černovíra v hodinových  intervalech, protože stejný 
vůz potom obstaral spojení na jiné lince. Jízdné činilo 2 Kč. 

První autobusy, kterými se naši pradědové a prabáby mohli svézt, byly hranaté 
skříňové konstrukce, které na podvozku nákladního vozu Praga nechal pan Synovec 
montovat u firmy Lepil v Rousínově. Na čalouněné lavice (pohodlí předčí tramvaje!) 
se  vešlo 16  štíhlých pasažérů. Další museli  stát. Vedle malé  kapacity  cestujících 
byl hlavním nedostatkem nástup, který se prováděl dveřmi u řidiče. Brzy se objevila 
zlepšená verze. Prodloužením skříně byl zvětšen počet možných cestujících, a hlav-
ně byly v zadní části instalovány skládací dveře. Zde také průvodčí vybíral jízdné.

Po počátečním nadšení z novinky nastal všední provoz a ne všichni Černovíráci 
se do autobusu hrnuli. Jednak pohyb obyvatel předměstí (ale v podstatě stále vesni-
ce) nebyl velký a dát dvě koruny za svezení nebylo pro mnohé únosné. A tak se dál 
chodilo do města pěšky a sedláci zapřahali do bryček a kočárů. Došlo to tak daleko, 
že v roce 1930 byl na lince C zastaven provoz o nedělích a svátcích.

Postupně si ale lidé na pohodlné a rychlé cestování zvykli, hlavně mládež a za-
městnanci.  Stálé  spojení  s  centrem  znamenalo  také  zvýšení  prestiže  Černovíra 
a Lazců a zřejmě přilákalo mnohé stavebníky. Můžeme dnes už  jenom obdivovat 
statečné  osádky  autobusů,  které  dokázaly  z  dnešního  hlediska  primitivními  vozy 
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po špatných cestách zajištovat pravidelný provoz linky. Říká se, že za továrníka Sy-
novce neexistovalo, aby byl vůz z linky odtažen. Posádka si musela poradit s běžný-
mi poruchami a ty bývaly časté. Řidič autobusu bylo prestižní povolání a sen mnoha 
kluků. A průvodčí? To byl nejlépe informovaný člověk. Znal nejnovější vtipy a fámy. 
Poradit si musel s rozjívenou mládeží a občas musel taktně usměrnit i rozjařeného 
pantátu. 

V prosinci 1932 převzalo město autobusovou dopravu do vlastní režie a svěřilo jí 
Elektrickému podniku města. Ten už měl na starost městskou elektrárnu a tramvaje. 
Po dohodě s fi rmou Autobusy Velký Olomouc převzal vozy, personál a zavedené 
linky. Cestující tak změnu nijak nepocítili. Došlo spíše ke zlepšení. Na linky byly na-
sazovány nové vozy, jednak přístavbami na podvozcích Škoda, ale také už autobusy 
tovární výroby. Tak do Černovíra byl v dopravních špičkách nasazován velkokapacit-
ní třínápravový autobus Tatra.

Hospodářská krize ve  třicátých  letech  tvrdě dolehla  i na autobusovou dopravu. 
Úbytek cestujících spolu se zvýšením cen pohonných hmot a maziv nadměrně za-
těžoval městskou kasu a pokud nemělo dojít ke zdražení jízdného, což byla otázka 
vysoce politicky závažná, hledalo se jiné řešení. A našlo se! 

„Budou se za  jízdy  rozdávat párky“ bylo hned vtipálkům  jasné. Skutečnost ale 
byla jiná. Autobus byl sice opatřen velkým kotlem, ale ve skutečnosti šlo o generátor 
na výrobu dřevoplynu. Posádkám tak přibyla další povinnost: dbát o správné hoření 
a přikládat dřevěné kostky. Spotřeba byla 4 pytle dřevěných kostek na směnu. Tak 
se i na Peřinově náměstí u zastávky objevila velká bedna, do níž první ranní autobus 
dovezl denní zásobu. Později se objevily i autobusy poháněné svítiplynem z měst-
ské plynárny. Plnící stanice tlakových nádob byla u tržnice.

V roce 1933 se objevila ještě jedna novinka, která na rozdíl od dřevoplynu trvá 
dodnes:  celostátně  platný  Přepravní  řád.  Vedle  krásného  úvodního  „Cestující  je 
za  jízdy  povinen…“ 
obsahoval i přísný po-
žadavek,  že  cestující 
nesmí za jízdy hovořit 
s  řidičem  (pracoviště 
řidiče  nebylo  odděle-
no) a že jízdenka (teh-
dy  papírová)  nesmí 
být  při  kontrole  přelo-
žena. Za černou jízdu 
se platila pokuta 5 Kč. 
Jak u nás bývá národ-
ním  zvykem,  dlouho 
se  protřepávala  otáz-
ka, zda jezdit vpravo či 
vlevo.  Diskutovalo  se 
v  hospodách  i  v  par- Tatra 24 ve stavu po dodání v roce 1931. Archiv Lubomíra Mocka.
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lamentu.  Nakonec  se 
celostátně  dospělo 
k  názoru,  že  je  třeba 
přizpůsobit  se  střed-
ní  Evropě  a  od  květ-
na  1939 měla  změna 
vypuknout.  Pak  ale 
přišel  nechvalně  zná-
mý  15.  březen  1939 
a  rázem  se  začalo 
jezdit vpravo. Některé 
olomoucké  autobusy 
už  byly  upraveny  pro 
pravostranný  provoz, 
zbytek  prošel  rychlou 
přestavbou vstupu pro 
cestující.  Zastávky, 
tehdy tyče s nápisem Zastávka, byly přeneseny na pravou stranu a bylo to. Bohužel 
se změnil nápis: Haltenstelle – Zastávka. Také vozidla dostala nový nápis: byl dvoj-
jazyčný a ta česká část zněla Autobusy hl. města Olomouce. 

Ve větší míře byly zaváděny dělnické a žákovské  jízdenky. Se zaváděním pra-
covní  povinnosti  a  nuceným  nasazováním  vzrůstal  počet  cestujících,  a  protože 
park autobusů nebyl doplňován, přineslo to pověstné protektorátní návaly, kdy bylo 
ve špičce umění se do autobusu vůbec probojovat. Tato situace ostatně pokračovala 
i po válce.

Nedostatek  pohonných  hmot,  maziv,  pneumatik  a  náhradních  součástek  vedl 
k tomu, že v roce 1943 byl zastaven provoz linky D (z C na D od 1941) do Černo-
víra o nedělích a svátcích. Od ledna 1945 byly v provozu jen dělnické spoje ráno, 
v poledne a večer. Koncem války hrozilo dokonce odvlečení olomouckých autobusů 
do Německa, a tak vedle sabotáží došlo i k ukrývání vozidel v okolních vesnicích.

Díky tomu byly olomoucké autobusy hned po skončení války k dispozici pro re-
patriaci občanů z celé Evropy do Olomouce. Běžně také sloužily k přepravě zboží 
a materiálu. Linky byly obnovovány postupně a do Černovíra bylo pravidelné spo-
jení obnoveno 18. června. Vzhledem k poškození černovírského mostu byla  linka 
vedena přes Klášterní Hradisko a byl zaveden spoj s otočkou u mostu na lazecké 
straně. O nedostatku autobusů svědčí i to, že na přechodnou dobu byl na nové lince 
F do Chomoutova nasazen pro dopravu osob uzpůsobený náklaďák. Ten byl hojně 
využíván obyvateli Lazců a části Černovíra.

V roce 1946 byl výhradně pro dopravu zřízen Dopravní podnik hlavního města 
Olomouce a o dva roky později byl ze státního transformován na komunální Doprav-
ní podniky JNV Olomouc. Zvýšeno bylo  jízdné z 1,50 K na 3 Kčs a od roku 1948 
byl pro linku do Černovíra vyčleněn vůz. Ten nemusel zajíždět do jiné části města. 
Interval jízd byl zhuštěn na půl hodiny. Autobus byl i tak hlavně ve špičkách přetížen, 

Škoda 404 DN č. 16 po rekonstrukci na pohon dřevoplynem po roce 
1940. Archiv Lubomíra Mocka.
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a tak byly k autobusům připojovány vlečné vozy. V padesátých letech začaly přichá-
zet velkokapacitní autobusy Škoda 706 RO Avia. Autobusové linky byly přeznačeny 
z písmen na číslice a spoj do Černovíra dostal číslo 14 (1952).

Při měnové  reformě bylo  jízdné přepočítáno 1:5 a občanská  jízdenka  stála 60 
haléřů, dětská 30. V šedesátých  letech zmizel  z autobusů průvodčí. Byl  zaváděn 
S (tehdy samoobslužný provoz) – pamětníci si ještě pamatují na průhledné kasičky. 
Cestující vhodil odpočítanou částku a řidič ji nechal stisknutím páčky zmizet do po-
kladny. Časové  jízdenky měly kupony. Systém měl nevýhodu  (nebo výhodu?), že 
cestující nedostal jízdenku a nebyla tak možná kontrola.

Zásadní změna v organizaci autobusové dopravy nastala v roce 1967. Místo toho, 
aby se autobusy vždy vracely na náměstí (tehdy Rudé armády – Dolní), jezdily nyní 
z  jednoho konce města na druhý. Černovírská  linka spojovala Povel přes náměs-
tí  Národních  hrdinů,  Letnou  a  Lazce.  Přibyla  linka  17  od  Farmakonu  přes  Lazce 
do Slavonína, později až do Nemilan. Vznikla linka 24… 

Cestující se dočkali většího komfortu v autobusech Škoda 706 RTO, stabilizovaly 
se jízdní řády a opět byly vydávány jízdenky (kotoučový strojek). Podle celostátního 
tarifu stálo občanské jízdné 1 Kčs. Jízdenka nebyla přestupná, zato časové jízdenky 
byly nyní platné i v sobou a v neděli. Tento tarif zavedený v roce 1967 se změnil až 
v roce 1991, kdy bylo jízdné zdraženo o 100 procent a o rok později znovu, nyní na 4 
Kčs. V devadesátých letech se v autobusech objevily elektronické znehodnocovače 
jízdenek. Jízdenka dostala v Olomouci platnost 35 minut na všech spojích DPMO. 
To vše za 5 Kčs.

V roce 1995 byl zakázán vjezd na černovírský starý most vozidlům nad 5 tun. Pro 
Černovír byly nyní všechny linky vedeny přes Klášterní Hradisko. 

Krizovou situaci ve veřejné dopravě musel Dopravní podnik města Olomouce ře-
šit za velké povodně v létě 1997. Doprava do Černovíra byla autobusy zajišťována 
podle okolností až do 8. července. Obnovena byla po opadnutí hlavního náporu 14. 
července, a to přes Lazce po otočku u mostu a z druhé strany po Klášterní Hradisko. 
Do poničeného Černovíra byly pravidelné spoje obnoveny až 21. srpna  (konečná 
smyčka na ulici Hlušovická).

Autobusy jezdily nejdříve (v letech 1927 až 1930) pod hlavičkou Autobusy hlavní-
ho města Olomouc. Od roku 1930 do 1939 jako Autodráha E.P. (elektrické podniky), 
od  roku 1939  jako Autobusy hlavního města Olomouce  (plus v německy psaném 
variantě), od roku 1945 jako Dopravní podniky hlavního města Olomouce a konečně 
od roku 1950 s označením Dopravní podnik města Olomouce. 

 RUDOLf HRADEČNý

Pozn. red.: Černovírští postupně získávali kromě spojení s centrem města také 
přímé spoje do dalších čtvrtí. Linky a jejich trasy se často měnily (minulostí zde jsou 
autobusy s čísly 24 a 25), takže alespoň stav v roce 90. jubilea. Z Černovíra linka 
22 přes Lazce a centrum až na Nový Svět. Dále patnáctkou přes Klášterní Hradisko, 
vlakové a autobusové nádraží do Bystrovan, Droždína a Bukovan. Od farmaku pak 
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dvacítkou přes Klášterní Hradisko, Tržnici a centrum do Hejčína, Řepčína, Horky nad 
Moravou a Chomoutova. Opačným směrem pod číslem 17 z farmaku přes Lazce 
a centrum na Povel, Slavonín a do Nemilan. Konečně 5. linka projíždí Černovírem 
od hlavního nádraží, pokračuje přes Lazce a nese číslo 21. Doveze cestující bez 
přesedání do Hejčína, na Šibeník, přes sídliště okolo foersterovy ulice k fakultní 
nemocnici a třeba až na Tabulový vrch či Novou Ulici i na Aquapark. (A naopak nyní 
se už nejezdí přímo na Letnou či na Nové Sady.)

Snímek z archivu Ladislava Řoutila přibližuje slavnostní otevření autobu-
sové točny na konečné v Černovíře. Bylo to evidentně kolem roku 1960. 
Místo tehdy neslo název náměstí Mladých budovatelů.  

První olomoucký autobus Škoda 706 RTO před Hradiskem. Rok 1959. 
Archiv Miroslava Bureše.
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Ohlédnutí za 18 publikacemi

Je to takové klišé – když má něco tradici 18 let, říká se o tom, že je to plnoleté. 
Tedy dospělé. Totéž lze říci o černovírských ročenkách. První vlastně ještě nenesla 
název Černovírská ročenka, ale byla reakcí na to, že by bylo dobré oslavit 750. vý-
ročí Černovíra (1249 – 1999). Byl jsem tehdejším předsedou komise městské části 
vyzván, abych něco napsal do periodického tisku. Tak jsem navrhl samostatnou pub-
likaci. Vyšla v roce 2000. A protože měla ohlas, od roku 2001 již následovaly každých 
12 měsíců vždy ročenky. Za větší či menší pomoci spolupracovníků.

No, používání slova plnoletost mohu zavrhnout  i proto, že se k mému věku už 
jaksi nehodí. Dvojnásob pak k autorovi většiny historických materiálů v ročenkách, 
o PaedDr. Rudolfu Hradečném, který je ještě o 17 let starší. Přesto jsem pro to ohléd-
nutí. Už třeba jen proto, aby případný zájemce věděl, kde lze co najít. V ročenkách, 
které od roku 2008 uvádí do konečné podoby již čtvrtá tiskárna.

2000   Publikace 750 let Černovíra tak trochu začala suplovat ztracené černovírské 
kroniky. Přinesla  takovou obecnou historii obce, shrnula památky a odchy-
tila  řadu pamětníků, z nichž nejstarší se narodil v  roce 1903. Věnovala se 
sokolům, škole, 60. výročí hasičského sboru – v ten rok  ještě žilo pět  jeho 
zakládajících členů.

2001   Z historizujících materiálů stojí za pozornost článek o civilním hřbitovu a jeho 
osobnostech. Připomíná se také 70. výročí Slovanu Černovír, světový rekord 
nohejbalistů ve vytrvalostním hraní.

2002   Historik Hradečný v roli pamětníka vzpomíná na zmizelá místa. Oprava Slou-
pu Nejsvětější trojice na Jablonského ulici. Komise uspořádala vzpomínko-
vou slavnost k 5. výročí ničivých povodní a následné obnově.

2003   Mj. o historii Mariánské kaple v Peřinově ulici. A také o Černovírských slav-
nostech, které rovněž pořádala KMČ.

2004   Z historie JZD Černovír, o úsilí za ochranu proti velké vodě, 130 let základní 
školy, juniorská mistryně světa ve veslování.

2005   Osud pomníku  obětem  světových  válek. O  vzniku  sboru Prokopa Holého. 
Požehnání papeže Antonínu Křížovi z Heydukovy ulice k 80. narozeninám. 
Mužský pěvecký sbor Haná.

2006   Mj. z historie myslivosti, třísetletá Dohnalova hospoda.

2007   130 let zemědělského školství na Klášterním Hradisku, sláva – předány zvý-
šené hráze Moravy a přeložka Trusovického potoka.

2008   Velká válka (1914 až 1918) a její ohlasy v Černovíře. Totéž z pohledu Vojen-
ské nemocnice na Klášterním Hradisku.

2009   Černovírská  škola  za  Protektorátu.  Rekonstrukce  hospodářského  dvora 
na Hradisku, 100 let Sokola Černovír. Názor k názvu Lamblovy ulice.
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2010   Hromův dub stromem roku. Písmák František Milder 120 let. Historie lazecké 
střelnice.

2011   Pamětní desky černovírským obětem války. Souborně o názvech černovír-
ských ulic. První část „černovírského půlstoletí“.

2012   Druhá část „černovírského půlstoletí“, Jan Šťota držitelem Ceny města Olo-
mouce. Osud Milušky Ottové. Roste druhý háj.

2013   Klokánek na Peřinově ulici, černovírská strašidla, druhá kašna v barokní za-
hradě Hradiska.

2014   Černovír si připomenul 100 let od 1. světové války. Nejstarší dějiny – byl je-
den nebo dva Černovíry?

2015   Správa obce od fojta přes rychtáře po starostu, rekonstrukce Heydukovy uli-
ce a Frajtova náměstí. 

2016   Padesátá léta v Černovíře, 140 let zemědělského školství, otevřeno unikátní 
dětské oddělení nemocnice na Hradisku.

2017  Z historie autobusové dopravy. Bitva o Moravu. Krizové cvičení.
 (jih)

Hasiči budou mít lepší vybavení. Loni je prověřil orkán

Černovírští  hasiči  budou opět  lépe vyzbrojeni. Společně  to  sdělili  v  sobotu 16. 
prosince na výroční valné hromadě Sboru dobrovolných hasičů Olomouc – Černovír 
první  náměstek olomouckého primátora  JUDr. Martin Major  a  vedoucí  radničního 
odboru ochrany inženýr Jan Langr. 

Jak upřesnili, měli tím na mysli nejen již právě předávané „kompletní vybavení“ 
na zásahy hasičů při dopravních nehodách, ale i nový automobil. Ale ten bude spíš 
něco jako opožděný vánoční dárek. Vůz se teprve „soutěží“ a je předpoklad, že se 
v Černovíře objeví do šesti měsíců.

Starostka sboru Mgr. Jitka Součková, PhD., ve své zprávě spočítala, že má nyní 
66 členů. Z toho sedm žen, 37 mužů a 22 dětí. Při bilancování roku nezapomněla 
tradiční akce – hasičský bál, na jarní i podzimní sběr šrotu a vysloužilých elektrospo-
třebičů, dětský den s kácením máje či letní dětský tábor v Čermné ve Slezsku. Hasiči 
– ať už sportovní družstvo, veteráni či členové kolektivu mladých hasičů – se nejen 
připravovali na soutěže a závodili, ale také 29. dubna pořádali v Černovíře soutěž 
typu nejtvrdší hasič přežije Hasičský víceboj 2017. A tak by šlo ještě pokračovat dále.

Velitel  jednotky  SDH Olomouc  Petr  Lichtblau  připomenul,  že  jednotka  pracuje 
v náročnější kategorii JPO II od začátku roku 2016, čili dva roky. Platnou lékařskou 
prohlídkou je vybaveno 27 členů z toho 14 z Černovíra a 13 z Chválkovic. Během 
uplynulého roku řada členů absolvovala různá školení a zvýšila si kvalifikaci. Jed-
notka vyjela celkem k 71 zásahům. Z toho bylo 37 požárů, 20 tehnických pomocí, 
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dvě  silniční  nehody,  jeden  únik 
ropných produktů a tři, jak uvedl 
velitel  Lichtblau,  byly  „ostatní“. 
Neopomenul  také  osm planých 
poplachů.  Zcela  mimořádné 
pak  bylo  nasazení  při  likvidaci 
následků  bouře  (orkán Herwart 
– pozn.  red.) z 29.  října. Hasiči 
v jeden den likvidovali na celém 
území města od rána do večera 
15  událostí.  Na  dotaz  ročenky 
konkretizoval,  že  šlo  například 
o záchranu střechy domu v Hlu-
šovické  ulici  a  požár  od myčky 
na Urxově ulici.

Už jen heslovitě připomeňme, 
že  členové  sportovního  druž-
stva se poprvé zúčastnili i mezi-
národní soutěže v zahraničí. Šlo 
o soutěž FCC (Firefighter Com-
bat  Challenge)  v  polské  Opoli, 
kde startovali Miloš Jelínek a Vít 
Špilháček. Veteránské družstvo 
mužů  s  čerpadlem  PS-8  pak 
soutěžilo v Ješově, Vísce u Lito-
vle a ve Skrbeni. Reprezentova-
lo celkem sedm borců. Jak uve-
dl velitel družstva veteránů Jan 
Šťota,  „všechny  soutěže  jsme 
úspěšně dokončili“.

Před  závěrem  valné  hromady  proběhla  i  různá  ocenění.  Poděkování  sboru 
za obětavou práci vykonanou pro sbor a jednotku získal Aleš Zavadil. Čestné uznání 
sboru za příkladnou práci a aktivní přistup Rostislav Baleka a Jitka Součková. Medai-
li za věrnost za 10 let členství ve sboru pak Miloš Jelínek a Vít Špilháček. Konečně 
medaili za příkladnou práci Anna Spurná Svobodová a Radek Raušer.   (jih)

Na snímku zaměřeném na předsednický stůl je coby první dospělý zprava náměs-
tek olomouckého primátora Martin Major a vedle něj vedoucí odboru ochrany Jan 
Langr. Na tom druhém čte návrh na usnesení valné hromady Karel Spurný mladší. 
Obě fota pořídil Jindřich Hovadík.
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Rok 2017 pro Slovan Černovír nejlepší  
v novodobé klubové historii

Fotbalisté Slovanu Černovír vstupovali do roku 2017 jako lídr I. A třídy sku-
piny A a veřejnost očekávala,  jak se naši hráči s  rolí  favorita soutěže popasují. 
Drobnou kaňkou na tomto skvělém umístění bylo zranění Mirka Géce, který tak byl 
mimo do konce sezony. Na druhou stranu se však vrátil z hostování z Kožušan Petr 
Vyroubal a podařilo se dotáhnout přestup Kuby Zachara ze Štěpánova, kde proka-
zoval dobrou výkonnost. Změna se také udála i v realizačním týmu. Ondru Fojtíka, 
který dal přednost zaměstnání, nahradil na pozici vedoucího Milan Kovařík. Zimní 
příprava však výsledkově nevypadala příliš povzbudivě, tím spíš potom první utká-
ní jara, kde tým prohrál v Haňovicích. Jenže naši borci zabrali a hned vše napravili 
doma s Litovlí, které oplatili podzimní prohru. Poté výhra s nepříjemnými Bělkovi-
cemi, návrat na zem a prohra na penalty se Štěpánovem. Nakonec náskok mezi 
Slovanem a druhým Dubickem úplně vymizel a soutěž byla napínavá až do konce. 
Tam měl pevnější nervy náš mančaft a povedlo se mu  to, na co by před  rokem 
nikdo nepomyslel  ani  v nejdivočejších  snech. Slovan Černovír postoupil mezi 
„smetánku“ do krajského přeboru, což se muselo náležitě oslavit. Úžasnou 
sezonu jsme odehráli z drtivé většiny s našimi hráči, což jen podtrhuje koncepci, se 
kterou přistupujeme při výchově mladých fotbalistů. 

Po  fenomenálním  úspěchu  z minulé  sezony  se  vedení  klubu  usneslo,  že  tým 
bude pokračovat ve stejném složení, nicméně drobné doplnění přece jen proběhne. 
Do klubu přišli ze Štěpánova Pavel Rak a Daniel Smrček, opory jako Marek Havelka, 
Petr Kundrt, Petr Láner a Bořivoj Petrů zůstaly. Na hostování odešli Lucas Kotek, 
Michal Hlava (Chválkovice) a Honza Špička (Kožušany). Hráčskou činnost ukončil 
dlouholetý pilíř zadních řad Aleš Špička. Změna proběhla i v realizačním týmu. O ve-
doucího družstva se podělili Lukáš Sedláček a Luděk Fojtík, do nového ročníku se 
pak vstoupilo pod taktovkou Ondřeje Fojtíka. Ukončením činnosti Aleše Špičky bylo 
zřejmé, že Slovan čeká nelehký úkol ohledně zaplnění díry po  tomto spolehlivém 
bekovi. V útoku se problém nečekal, neboť hráči jako Kundrt, Havelka, Zachar a Za-
pletal kvalitu na krajský přebor rozhodně mají. V přípravě se muži utkali s divizním 
Šternberkem (těsná prohra 2:3), s dorostenci Sigmy Olomouc (po výkonu „na krev“ 
výhra  3:2).  Týden  před  zahájením  soutěže  čekal  tým  tradiční Mikšíkův memoriál 
ve Chválkovicích, kde Slovan nejdříve zdolal domácí tým, donedávna účastníka kraj-
ského přeboru, Chválkovice. Rozpačitá výhra tým posunula do finále proti Hodola-
nům. Zde se ukázal nepříjemný rozdíl mezi soutěžemi a naši hráči se přizpůsobili hře 
Hodolanských. Nicméně kluci nezaváhali a tento tradiční turnaj vyhráli.

 Šestého srpna 2017 nastoupili hráči Slovanu po 41 letech v krajském přeboru. 
Premiérovým soupeřem byl celek Rapotína a Slovan po remíze zvítězil na penal-
ty. Pak přišla nečekaná výhra 3:1 na hřišti exdivizního Přerova. Poté následoval 
domácí dvojzápas s olomouckým HFK „B“ a Zábřehem. Při zápase s HFK „B“ klub 
ocenil  dlouholetého  funkcionáře Miloslava Tihelku,  který působil  v obou klubech 
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a který se nejvíce zasloužil o znovuzaložení černovírského fotbalu. Dárek od klubu 
dostal  opravdu  úžasný,  nastoupil  v  základní  sestavě.  Jen  škoda,  že  tým  zápas 
nezvládl a prohrál a nemohl tak panu Tihelkovi dát  ještě lepší dárek ke krásným 
70.  narozeninám.  Se  Zábřehem  se  hráči  otřepali  a  po  dobrém  výkonu  zvítězili. 
Následovali však kvalitnější soupeři a najednou si někteří museli uvědomit, že ona 
to úplná pohodička nebude. Průběžné deváté místo v polovině soutěže se ziskem 
17 bodů zavazuje k tvrdé práci v zimní přípravě, zejména pak při plnění defenzivní 
činnosti. Pevně však věříme  tomu, že hrajeme soutěž, do které patříme právem 
a výkony z podzimní části chceme zlepšit. 

Jarní  část  krajského přeboru dorostenců naši mládežníci  odehráli,  dá  se  říci, 
solidně a dokonce své umístění o jedno místo vylepšili. Někdo by mohl namítnout, 
že konečné umístění se může jevit  jako zklamání, ale připomeňme, že dorazový 
ročník 1998 zastupovali pouze tři hráči, z nichž Meissner a Hlava už nastupovali 
za A-tým v  I. A  třídě. Pevnou půdu pod nohama  tak dál  získávali  nadějní hráči, 
z  nichž můžeme  jmenovat  Honzu  Hanouska,  Davida  Dočkala,  Tadeáše  Hrstku, 
Vojtu Blažka, Robina Kuchyňu a další. Konečné umístění v polovině tabulky dává 
do budoucnosti spousty optimismu. 

Do  další  sezony  doplnili  dorostenecký  tým  šikovní  hráči  ročníku  2002. Celek 
trenérů Guskoviče a Placka soutěží proplouvá zatím nad očekávání velmi dobře 
a někteří  z  talentovaných hráčů  jistě  dostanou příležitost  i  v  přípravě  v mužské 
kategorii. Soutěži krajského přeboru zatím suverénně vládnou  i přesto, že doma 
odehráli pouze 4 utkání a venku celých 9. Bude jistě zajímavé sledovat, jak se k to-

Nahoře zleva: Pavel Meissner, Miroslav Géc, Pavel Ježo, Jakub Zachar, Marek Havelka, Eduard 
Pulkert, Petr Kundrt, Lukáš Murárik, Aleš Špička, Petr Vyroubal, Petr Láner, Bořivoj Petrů – trenér, 
Karel Okleštěk, Lukáš Sedláček – vedoucí mužstva. Dole zleva: David Zdráhal, Jakub Gross, 
Tomáš Kesler, Lucas Kotek, David Dočkal, Jaroslav Sedlář, Milan Kovařík – asistent trenéra.
Dále hráli: Milan Kuba, Šimon Bařinka, Jan Hanousek, Vojtěch fojtík, Lukáš Marta, Michal Hla-
va, Jan Špička.
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muto vývoji soutěže chlapci postaví. Rýsovala by se totiž velmi zajímavá příležitost 
posunout úroveň naší mládežnické kopané na ještě vyšší úroveň. Zůstaňme však 
nohama na zemi a věřme, že hráči dorostu budou dál pokračovat v nastoleném 
trendu. Starší žáci ve sdruženém mančaftu s Bohuňovicemi dál pokračovali v pa-
rádních výkonech pod vedením trenérů Zbyňka Krejčího a Luďka Fojtíka. Celé jaro 
naháněli vedoucí Mohelnici, aby nakonec skončili druzí. Z  týmu nejvíce vyčníval 
Patrik Hanus, během dvou sezon ve starších žácích se mu podařilo vstřelit 100 
branek, což je úctyhodný počin. 

O prázdninách se do starších žáků posunul z mladších úspěšný trenér Martin 
Jelínek a sestavil tým, který je svojí hrou ceněn jako jeden z nejvyspělejších v kraji. 
Za  tímto  skvělým výsledkem stojí  především kvalitní  tréninkový proces,  který  je 
u mládeže základem. Kluci trénují ve vysokém počtu i nasazení. Tréninky je baví 
a je znát posun kupředu. V této kategorii máme několik talentů, kteří by mohli být 
budoucností Slovanu. Bude určitě zajímavé sledovat, jak si chlapci povedou v dal-
ších letech. Přejeme jim mnoho úspěchů. 

Mladší žáci dohráli jaro 2017 pod vedením trenérů Jelínka a Kovaříka na 5. mís-
tě. To je historicky nejlepší umístění v této věkové kategorii, kterého Slovan dosáhl. 
Kluci tak zakončili své poctivé snažení a svými výkony ukázali, že fotbal opravdu 
hrát umí. Většina z nich postoupila do starších žáků a spolu s  trenéry pokračují 
v nastoleném trendu. 

Po přesunu Martina Jelínka ke starším žákům bylo nutné sestavit  téměř nový 
celek mladších žáků, včetně realizačního týmu. A tak se tým utvořil z hráčů roč-
níku nar. 2006, kteří končili svoje účinkování v přípravce. Tento základ se posu-

nul  včetně  trenéra  Suchánka.  Mimořádně 
úspěšných  výsledků  svých  předchůdců  za-
tím  kluci  nedosáhli  a  podzimní  část  sezo-
ny  ukončili  na  9.  místě.  Reálnou  šanci  na  
6. místo však kluci mají a na jaře se o ni jistě 
poperou . 

V poslední řadě je potřeba zmínit družstva 
přípravek. Jsou to celky, u kterých sice nezá-
leží na výsledcích, ale na množství odvedené 
práce při učení základů fotbalu, ale  taky  jsou 
to ty nejpočetnější týmy Slovanu. Vždyť z cel-
kového počtu aktivních hráčů je polovina prá-
vě z přípravek.  I  v  těchto kategoriích se Slo-
van  snaží  změnit  zaběhnutý  systém  tak,  aby 
nám v budoucnu nechyběli hráči v jednotlivých 
ročnících. A  tak  v  současné  době  trénují  sa-
mostatně celkem čtyři ročníková družstva pří-
pravek (nar. 2007–2010) a předpřípravka. Dů-
ležité je, že se podařilo zajistit trenéry (i jejich 
kvalifikaci) a tak by tento směr mohl mít dobré 

V rámci oslav 70. narozenin dlouho-
letého funkcionáře Slovanu Miloslava 
Tihelky nastoupil jubilant proti olo-
mouckému HfK B v utkání krajského 
přeboru v základní sestavě.
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vyhlídky,  které  nenaruší  ani  starosti  s  tréninkovými  plochami.  Docela  náročnou 
práci  trenérů  benjamínků  ve Slovanu  vykonávají  Petr  Zoubek, Stanislav Měrka, 
David Zdráhal, Petr Kundrt, Tomáš Kesler, Bořivoj Petrů a Pavel Meissner. K výše 
zmiňované nové strategii klubu patří i náborové akce a letní turnaje pod vedením 
Martina Jelínka, který pomáhá usměrňovat chod přípravek. Je taky potřeba zmínit, 
že se tréninku našich nejmenších věnují hráči A-týmu, což je velmi pozitivní a jen 
to podtrhuje kvalitní práci s mládeží. 

Kromě sportovní činnosti se fotbalisté Slovanu věnovali v roce 2017 také kultur-
nějším událostem. Akce jako Společenský ples a Turnaj bývalých hráčů již tradič-
ně patří do kalendáře černovírské veřejnosti. Za ples v zimním období je potřeba 
poděkovat dobré spolupráci se Sokolem Černovír. No a letní turnaj je každoročně 
přehlídkou osobností. V roce 2017 zvlášť veselou a spokojenou s postupem Slo-
vanu do té „Hanácké první ligy“. Rádi bychom využili příležitosti a poděkovali ještě 
jednou všem trenérům, sponzorům a partnerům SLOVANU ČERNOVÍR za jejich 
podporu v roce 2017. Rovněž děkujeme všem rodičům dětí v mládežnických kate-
goriích za pomoc s tréninky a zápasy. Všechny naše příznivce rádi uvidíme na na-
šem stadionu i v roce 2018, protože fanoušky máme určitě nejlepší široko daleko. 
Proto připomínáme informace o známých termínech. 

DOMÁCÍ UTKÁNÍ „A“ MUŽSTVA SLOVANU: NEDĚLE 10:00 
DOMÁCÍ MISTROVSKÁ UTKÁNÍ CELKU DOROSTU: NEDĚLE 10:00 
MISTROVSKÁ UTKÁNÍ ŽÁKŮ SLOVANU: NEDĚLE 14:15 st. a 12:30 ml. 
TURNAJ BÝVALÝCH HRÁČŮ: SOBOTA 28. července 2018

Slovan hraje domácí zápasy ve fotbalové aréně „U KOMÍNA“ na Lazcích. 
 ONDŘEJ fOJTÍK

Na zadní straně obálky je společná radost hráčů a fanoušků z postupu při po-
sledním zápase I.A třídy v Bohdíkově. foto Zdeněk Pulkert.

Dorost – sezona 2017/2018: Horní řada zleva: A. Guskovič – trenér, 
Vrba, Blažek V., Dočkal, Vaněčka, Švancara, Kirschbaum, Tomeš, Hanus, 
P. Placek – vedoucí družstva, Dolní řada zleva: Kučera, Novotný, Šiška, 
Jurtík, Kuchyňa, Svoboda, Koudelka, Hanousek Jiří, Blažek M.
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1. ČERNOVÍR 26 21 0 5 87 :31 63 1. Lutín 13 11 0 2 41 : 12 32
2. Dubicko 26 20 0 6 76 : 45 60 2. HFK "B" 13 10 0 3 30 : 9 29
3. Bohuňovice 26 17 0 9 58 : 48 49 3. Medlov 13 8 0 5 24 : 19 24
4. Paseka 26 15 0 11 54 : 38 48 4. Velké Losiny 13 8 0 5 21 : 22 23
5. Haňovice 26 15 0 11 42 : 52 42 5. Přerov 13 7 0 6 23 : 15 21
6. Maletín 26 14 0 12 75 : 61 41 6. Kralice 13 7 0 6 22 : 19 21
7. Litovel 26 13 0 13 41 : 49 38 7. Všechovice 13 7 0 6 22 : 22 18
8. Hlubočky 26 13 0 13 51 : 53 37 8. Želatovice 13 6 0 7 20 : 24 18
9. Česká Ves 26 11 0 15 62 : 59 35 9. ČERNOVÍR 13 6 0 7 28 :36 17
10 . Mor. Beroun 26 11 0 15 56 : 59 34 10 . Rapotín 13 5 0 8 17 : 25 17
11 . Bohdíkov 26 10 0 16 41 : 45 31 11 . Zábřeh 13 5 0 8 18 : 20 16
12 . Bělkovice 26 9 0 17 41 : 67 28 12 . Dolany 13 4 0 9 22 : 24 15
13 . Loštice 26 8 0 18 46 : 56 28 13 . Dubicko 13 3 0 10 14 : 31 11
14 . Štěpánov 26 5 0 21 28 : 93 12 14 . Hněvotín 13 4 0 9 13 : 37 11

1. Velké Losiny 24 20 0 4 166 : 33 60 1. ČERNOVÍR 13 12 0 1 54 : 10 37
2. Chomoutov 24 20 0 4 126 : 30 60 2. Zábřeh 13 10 0 3 53 : 20 30
3. Nové Sady 24 18 0 6 100 : 41 54 3. Mohelnice 13 10 0 3 38 : 22 29
4. Mohelnice 24 17 0 7 111 : 42 52 4. Chomoutov 13 9 0 4 45 : 26 24
5. Určice 24 17 0 7 89 : 40 49 5. Konice 13 8 0 5 21 : 17 24
6. ČERNOVÍR 24 16 0 8 100 :37 46 6. Velké Losiny 13 8 0 5 40 : 35 23
7. Opatovice 24 9 0 15 67 : 83 30 7. Čechovice 13 7 0 6 55 : 38 22
8. Lipník n. B. 24 10 0 14 41 : 98 29 8. Nové Sady 13 7 0 6 40 : 33 22
9. Konice 24 10 0 14 42 : 78 27 9. Určice 13 6 0 7 37 : 41 19
10 . Zubr Přerov 24 6 0 18 48 : 85 21 10 . HFK "B" 13 5 0 8 18 : 31 17
11 . Velký Týnec 24 6 0 18 38 : 139 18 11 . Šternberk 13 3 0 10 11 : 41 9
12 . Chválkovice 24 5 0 19 36 : 107 16 12 . Chválkovice 13 3 0 10 16 : 48 8
13 . Šternberk 24 2 0 22 19 : 170 6 13 . Olšany 13 2 0 11 12 : 54 5

14 . Přerov "B" 13 1 0 12 19 : 43 4

1. Mohelnice 28 25 0 3 140 : 22 76 1. Jeseník 13 11 0 2 53 : 16 34
2. ČERNOVÍR 28 25 0 3 159 :37 73 2. Mohelnice 13 11 0 2 32 : 12 32
3. Kozlovice 28 22 0 6 99 : 28 67 3. ČERNOVÍR 13 10 0 3 33 :13 29
4. Němčice 28 19 0 9 88 : 35 60 4. Zábřeh 13 9 0 4 43 : 17 28
5. Zábřeh 28 17 0 11 71 : 55 51 5. Kozlovice 13 9 0 4 44 : 19 26
6. Slavonín 28 16 0 12 81 : 52 50 6. Nové Sady 13 9 0 4 36 : 25 26
7. Šternberk 28 14 0 14 67 : 71 42 7. Olšany 13 6 0 7 33 : 32 18
8. Přerov "B" 28 14 0 14 63 : 71 40 8. Konice 13 6 0 7 23 : 36 18
9. Jeseník 28 14 0 14 79 : 75 40 9. Čechovice 13 5 0 8 14 : 26 16
10 . Nové Sady 28 12 0 16 58 : 81 34 10 . Dub n. Mor. 13 5 0 8 24 : 25 15
11 . Želatovice 28 9 0 19 51 : 109 27 11 . Slavonín 13 4 0 9 27 : 28 13
12 . Čechovice 28 8 0 20 28 : 73 25 12 . Želatovice 13 4 0 9 17 : 62 10
13 . Konice 28 7 0 21 44 : 76 21 13 . Šternberk 13 1 0 12 15 : 50 4
14 . Dub n. Mor. 28 6 0 22 42 : 88 19 14 . Němčice 13 1 0 12 16 : 52 4
15 . Loštice 28 2 0 26 32 : 229 5

1. Jeseník 28 27 0 1 196 : 63 79 1. Jeseník 13 12 0 1 100 : 22 36
2. Kozlovice 28 21 0 7 91 : 46 63 2. Nové Sady 13 12 0 1 68 : 12 36
3. Nové Sady 28 20 0 8 125 : 45 62 3. Kozlovice 13 11 0 2 43 : 15 32
4. Želatovice 28 20 0 8 119 : 66 60 4. Olšany 13 10 0 3 94 : 19 30
5. ČERNOVÍR 28 19 0 9 126 : 67 58 5. Slavonín 13 9 0 4 61 : 37 27
6. Přerov "B" 28 19 0 9 142 : 76 56 6. Zábřeh 13 7 0 6 46 : 45 20
7. Čechovice 28 15 0 13 72 : 63 46 7. Mohelnice 13 6 0 7 23 : 41 20
8. Slavonín 28 15 0 13 110 : 98 44 8. Dub n. Mor. 13 7 0 6 33 : 52 20
9. Němčice 28 12 0 16 80 : 61 41 9. ČERNOVÍR 13 6 0 7 40 :35 18
10 . Mohelnice 28 11 0 17 56 : 103 33 10 . Konice 13 3 0 10 20 : 42 10
11 . Zábřeh 28 9 0 19 64 : 131 24 11 . Šternberk 13 3 0 10 21 : 53 10
12 . Dub n. Mor. 28 8 0 20 42 : 101 24 12 . Čechovice 13 2 0 11 21 : 65 6
13 . Konice 28 5 0 23 37 : 101 14 13 . Želatovice 13 2 0 11 10 : 62 5
14 . Loštice 28 5 0 23 34 : 152 14 14 . Němčice 13 1 0 12 9 : 89 3
15 . Šternberk 28 4 0 24 38 : 159 11

 MLADŠÍ ŽÁCI  krajský přeb. OKFS   2016/2017

KONEČNÉ TABULKY SOUTĚŽÍ, KTERÝCH SE ÚČASTNÍ TJ SLOVAN ČERNOVÍR

MUŽI   I.A třída OKFS   2016/2017 MUŽI   KP OKFS   2017/2018

 MLADŠÍ ŽÁCI  krajský přeb. OKFS   2017/2018

 DOROST  krajský přebor OKFS   2016/2017  DOROST  krajský přebor OKFS   2017/2018

 STARŠÍ ŽÁCI  krajský přeb. OKFS   2016/2017  STARŠÍ ŽÁCI  krajský přeb. OKFS   2017/2018
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Stručná sokolská plus a minus

I v roce 2017 se Sokol Černovír věnoval sportu, kultuře i opravám sokolovny.
V Sokole cvičí všechny věkové kategorie od seniorek až po děti. Loni také proběhly 

společenské akce – ples sokolsko-školský, mikulášování, pálení čarodějnic atd.
Bohužel se nepodařilo otevřít zahrádku a pokračovat v opravách sokolovny dle 

původního plánu. Ale i to se stává a musíme to brát, jak to přijde.
 ALEŠ MALÍNEK, starosta Sokola

Další výstava drobného zvířectva

První zářijový víkend se na výstavišti v chovatelském areálu na Heydukově ulici 
konal další ročník výstavy chovných zvířat. Základní organizace Českého svazu cho-
vatelů Olomouc-Černovír ji tradičně věnuje králíkům, holubům a drůbeži.

Mezi  oceněnými  byl  i  „domácí“  44letý  chovatel Tomáš Kratochvíla. Respektive 
jeho  exponát  zakrslá  kachna.  Zatímco  vystavená  zvířata  se  tísnila  v  klecích,  jen 
o pár desítek metrů dál se naskytl docela romantický pohled na ráj tohoto chovatele 
– viz foto Jindřicha Hovadíka. O tom, že je Tomáš Kratochvíla ve svém náročném 
koníčku, který vyžaduje například i pěstování speciálních plodin coby krmiva zvířat, 
úspěšný, svědčí i zajímavý fakt. Spolupracuje totiž v odchovu s několika zoologický-
mi zahradami.  (jih)
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… pro nás začal hned v lednu vystoupením na Sokolském a školním plese, kde 
jsme dostali možnost předvést naše umění v passingu kuželů, disciplíně, ve které si 
dva a více lidí hází kuželkami v různých rytmech. Navázali jsme následujícím Fot-
balovým plesem a i zde jsme zaznamenali velký sukces, tedy úspěch. Zdálo se, že 
černovírské publikum je přívětivé a rádo se nechá pobavit. 

Neseni vlnou úspěchu a pocitem přijetí jsme na zimní měsíce připravili sérii čtyř 
setkání v sokolovně nazvanou Rodinné kejklení, kam jsme zvali rodiče s předškolní-
mi dětmi, aby i oni mohli okusit kouzlo cirkusu spojující bezbřehou zábavu a potěšení 
s náročnou dřinou a sebezdokonalováním. Seznámili jsme se se všemi těmi magic-
kými předměty, jako kruhy, míčky, diabolo, flowerstick, poi, či trapéz a zjistili, že naši 
nejmenší dokáží s podporou svých rodičů salto nebo stoj na ramenou. 

Nemohli jsme také chybět na sokolském Maškarním bále, kde se opět sešlo velké 
množství dětí v roztodivných maskách a nebály se hrát kejklířské hry ani zatleskat 
žonglérskému vystoupení. 

Po celou tu dobu samozřejmě probíhal kroužek, kam si zvyklo pravidelně dochá-
zet pro dávku hravosti a vzrušení přes dvacet dětí. Od pohledu nesourodá skupinka 
smíchaná  z  dětí  různého  věku,  pohlaví  i  původu  spojena  touhou  překonávat  své 
limity se nezadržitelně zlepšuje. Jaro jsme přivítali společně se Sokolem na Pálení 
čarodějnic, kde se předvedli nejstarší kejklíři se svou Ohňovou šou – Fireshow. 

Vrcholem sezony je pro nás Příměstský tábor, který již tradičně probíhá v areálu 
sokolovny poslední týden prázdnin, tentokrát na téma Nic není nemožné. Letos se 
jednalo o  čtvrtý  ročník a byl  přelomový  v několika ohledech. Téměř  jsme dosáhli 
našeho  limitu  třiceti účastníků. Lektorský  tým opět podpořil brněnský Cirkus LeG-
rando a bylo tedy postaráno o vysokou úroveň dovedností. Poprvé jsme využili no-
vou konstrukci pro závěsnou akrobacii a pestrobarevný stan. Horké dny jsme trávili 
v osvěžujících vlnách splavu na Moravě. Prošli okolí s naším rozjařeným průvodem. 
A v závěrečném vystoupení jsme si poprvé vyzkoušeli žánr Side Specific Performan-
ce, tedy představení připravené na míru jedinečnému přírodnímu areálu. 

Táborem jsme uzavřeli čtyři roky našeho fungování. Od září nastartoval pátý kej-
klířský  rok  a máme od něj  velká  očekávání. Opět  jsme  v  říjnu  podpořili  sokolský 
Lampionový průvod Fireshow našich Teens. Cítíme velkou podporu rodičů, kteří nám 
s důvěrou svěřují své děti,  i Sokola, který nás nechává trénovat ve svých jedineč-
ných prostorách. Moc rádi se účastníme společného komunitního života a věříme, 
že akcí, na kterých se sousedé potkají bude stále přibývat. Stejně jako se ukázalo 
na čtvrtém ročníku Kejklířského punče Na Sezníku, kam se opět sešla celá řada lidí 
a společně užívala adventní pohodu za zvuků koled saxofonového kvinteta Saxo 
Quinto. Tato už prosincová akce se opět vydařila a poskytla nám krásný příspěvek 
na další činnost. 

VOJTěCH HOLICKý 
Kejklířský spolek Cascabel 
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Černovírské drobničky

* OSTATKY KNÍŽAT. V kostele sv. Štěpána na Klášterním Hradisku odkryli badatelé 
schránku s ostatky olomouckých přemyslovských knížat. Mj. zakladatele původně 
benediktinského  kláštera Oty  I.  Sličného  (+1078)  a  jeho manželky  Eufemie.  His-
torik  umění PhDr.  Leoš Mlčák  na  podzim ocenil  potvrzení  existence  ostatků  jako 
mimořádně významný, Zejména pak pro možnost antropologického a genetického 
průzkumu ve vztahu k poznatkům obdobně již zjištěným o přemyslovských knížatech 
pohřbených v Čechách. 

* FARMAK LÍDREM. Akciová společnost Farmak v uplynulém roce oslavila 25  let 
existence (od pohlcení státního podniku Farmakon).V tom roce také získala v soutě-
ži Ocenění českých lídrů 1. místo český lídr v Olomouckém kraji. Podmínkou účasti 
v soutěži je stoprocentní podíl českého kapitálu ve firmách.

* VOJENSKÁ NEMOCNICE TŘETÍ. Vojenská nemocnice Olomouc obsadila za rok 
2017 v celostátní soutěži nemocnic hodnocené organizací Health Care Institute 3. 
místo. Lépe uspěla jen Ústřední vojenská nemocnice Praha a Nemocnice Písek.

* JEŠTĚ JEDNOU NEMOCNICE. Vojenská nemocnice rozšířila spektrum svých vy-
šetřovacích metod o pracoviště magnetické rezonance. Stalo se tak pomocí investič-
ní dotace Ministerstva obrany ČR a zakoupením přístroje Signa Voyager. Slavnostní 
otevření proběhlo ve středu 28. června. 

* POVODŇOVÝ ZPRAVODAJ. V červenci se v centru města rozdával „Povodňový 
zpravodaj – 20 let poté“ Arcidiecézní charity Olomouc. Věnován byl výročí katastro-
fálních povodní a valná část pak přímo naší městské části.

* BILLBOARD(Y). Zajímavý a zvlášť pro projíždějící „cizí“ řidiče ne zcela srozumitel-
ný billboard visel v létě na rušné Jablonského ulici (viz autorovo foto na třetí straně 
obálky). Šlo vlastně o blahopřání přátel z nohejbalu Černovíranu Jiřímu Rambousko-
vi k jeho šedesátinám. V podstatě ale nic zcela nového. Před rokem se totiž tamtéž 
obdobně slavila zlatá svatba manželů Rozsypalových ze Stratilovy ulice.

* SVOZ ODPADŮ. Pro svoz komunálního odpadu zůstávají v roce 2018 liché pátky. 
Biologický odpad se po zimním omezení začne odvážet v sudé úterky od 6. března. 
Obojí ve čtrnáctidenním cyklu. Papír a plasty mají přiděleny liché středy ve čtyřtý-
denní frekvenci. Papír tedy 31. ledna, 28. února atd., plasty 14. února, 14. března…

* FOTO LUDVÍK MAZUR. Výstava  fotografií našeho spoluobčana Ludvíka Mazu-
ra začala 6.  listopadu v salonu  Iris olomouckého hotelu Flora. Akci spolupořádala 
Unie výtvarných umělců Olomoucka. Na hojně navštívené vernisáži uvedl  teoretik 
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PhDr. Jiří Hastík, že z amatérského fotografa se stal profesionál (na mysli měl jeho 
působení  ve Výzkumném a  šlechtitelském  ústavu  zelinářském  a  v Muzeu  umění 
Olomouc). Nyní se okruh uzavřel a prezentuje svou tvorbu opět jako amatér. Snímek 
z vernisáže pořídil Josef Bednář. 

*  UKLÍZELO  SE.  Tak  na  snímku 
JH je sice informace o dubnovém 
úklidu lávky pro pěší přes řeku Mo-
ravu  u  Hradiska.  Obdobnou  akci 
ovšem  dělali  v  tuto  dobu  mladí 
z našeho obvodu v Černovírském 
lese.  Konkrétně Martin  Švec,  Te-
reza  Hansmanová,  David  Krato-
chvíla, Ondřejové Fiala a Maršík, 
Kamil Fükö, Michal Pocklan a Ka-
rel Pazdera. Občerstvení poskytla 
firma Vegano.

* AUTOBUSOVÁ ČEKÁRNA. Loni 
jsme  zde  psali  a  snímkem  doku-
mentovali,  že  čekárna  městské 
hromadné  dopravy  Stratilova  utr-
pěla  začátkem dubna  rukou  van-
dalů. Fotku letos nepřidáváme, ale 
vězte, že stav zůstává týž.



32

*  POLICISTA  BYL  ZAVRAŽDĚN.  Oběšený  policista,  kterého  nalezli  v  Černovíře 
v únoru 2015, nespáchal  sebevraždu, ale zřejmě byl  zavražděn. Detektivové Ná-
rodní  centrály  proti  organizovanému zločinu  v  závěru  roku 2017 obvinili  z  vraždy 
33letého muže. Ten měl přesvědčit policistu k demonstrativní sebevraždě s tím, že 
se mu nic nestane.

* OPĚT PŮLMARATON. Olomoucký půlmaratón se běžel  již po osmé.  I  tentokrát 
přes Černovír. Pozorní čtenáři všech ročenek ale poznají, že na autorově snímku 
oproti fotografii z roku 2014 míří závodníci po Jablonského ulici opačným směrem.

* POSLEDNÍ PODPOROVANÁ. Zjevně poslední akcí roku 2017 podporovanou ko-
misí městské části Černovír – Klášterní Hradisko byl Adventní koncert dětské scholy 
z Husova sboru. Konal se 15. prosince ve Sboru Prokopa Holého na Frajtově ná-
městí a na programu byly roráty a adventní písně. 

 Sesbíral JINDŘICH HOVADÍK
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